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Dagsorden, som udsendt før mødet:  

 

1. Velkomst  

2. Præsentationsrunde  

3. Rammen for bestyrelsens arbejde  

4. Sekretariatets rolle og opgaver  

5. Præsentation af status for natur og friluftsliv til baggrund og inspiration   

6. Præsentation af overordnet tidsplan og konkret tidsplan for projektbeskrivelse  

7. Evt. og de næste møder  

 

 

Beslutningsreferat: 

 

Punkt 1.  

Naturstyrelsen startede mødet med at byde velkommen og introducere Draved Skov og 

Kongens Mose som kommende naturnationalpark (herefter NNP Draved), herunder at 

området allerede har meget at byde på, og at det kan blive endnu bedre. Udpegningen er 

en national anerkendelse, og noget man kan være stolte over lokalt. 

Formanden overtog derefter og bød ligeledes velkommen til arbejdet i bestyrelsen for 

NNP Draved. Formanden gennemgik hans eget umiddelbare svar på hvorfor der skal 

være en naturnationalpark i Draved; bedre biodiversitet, friluftsliv, et aktiv for egnen, et 

besøg værd, en vild naturoplevelse, en skjult perle og lokal indflydelse. 

 

Punkt 2. 

Alle fremmødte bestyrelsesmedlemmer fik mulighed for at præsentere sig selv og deres 

baggrund, herunder ophæng i en interesseorganisation, hvor relevant. 

 

Punkt 3. 

Formanden fremlagde rammerne for bestyrelsens arbejde, og at det er vigtigt bestyrelsen 

bruger tiden på de emner, hvor der er mulighed for indflydelse. 

Med baggrund i en power point præsentation (vedhæftet som bilag A) blev det 

gennemgået, hvilke rammer loven sætter for naturnationalparken, og hvad fokus er. I 

hovedsagen Naturen først, på egne præmisser.  

Bestyrelsen kan komme med forslag inden for en række forskellige emner, bl.a. friluftsliv, 

ruteforløb, rydning af invasive arter, afgrænsning af NNP osv.  

Herefter var en drøftelse af hegning, og hvilket hegn og dyr man kan forestille sig. 

Naturstyrelsen bemærkede dertil, at det er politisk besluttet, at det skal være lavt hegn, 

dvs. ikke elge, bisoner og lign store dyr. Drøftelserne inkluderede også om hegnet skal 

omfatte hele naturnationalparken eller kun dele deraf. Og om man kan forestille sig at 

konceptet ”No Fence” kan bruges. Naturstyrelsen kommenterede konkret til dette, at 

projektet på Fanø er et projekt med en dispensation fra loven, og at der pt ikke er adgang 

til at holde dyr uden hegn, men at udviklingen følges tæt. Formanden konkluderede, at 

drøftelserne skal bæres ind i kommende møder og udfoldes som egentlige drøftelser med 

forudgående oplæg fra Naturstyrelsen. Der er allerede noteret flere emner til drøftelse, fx 

hegn og dyr. 

Formanden sluttede punktet med at udlægge hvordan der kommunikeres udadtil om 

bestyrelsens meninger, med respekt for at hver især har sin ytringsfrihed uanset, bare den 

ikke tager hele bestyrelsen til indtægt, før emnerne er drøftet færdigt. Det er som 

udgangspunkt formanden, der kommunikerer bestyrelsens meninger. Det er som 

udgangspunkt Naturstyrelsen, som kommunikerer eksternt om naturnationalparker. 

 
  

http://www.kyst.dk/


 

Kystdirektoratet • Højbovej 1 • 7620 Lemvig   

Tlf. 99 63 63 63 • CVR 36876115 • EAN (drift)5798000893313 • EAN (anlæg)5798009812599 • kdi@kyst.dk • www.kyst.dk 3 

 

 

Punkt 4. 

Naturstyrelsen fremlagde kort sekretariatets funktion og Naturstyrelsens mulighed for at 

understøtte bestyrelsen. At åbne konstruktive drøftelser og idéer skal bane vejen for en 

god projektbeskrivelse og ramme for området, som bestyrelsen skal kunne se sig selv i. 

 

Punkt 5. 

Naturstyrelsen fremlagde status for henholdsvis natur og friluftsliv i området (se også 

bilag B med præsentation). Dertil kom referencer til tidligere drøftelser i den gamle 

projektgruppe.  

Der var flere spørgsmål under fremlæggelsen, bl.a. til tidligere drøftelser af udsættelse af 

dyr. Det blev fremført af Naturstyrelsen, at der tidligere er drøftet udsættelse af kreaturer, 

heste og vandbøfler. Sidstnævnte blev fravalgt, da erfaringer er få og den elsker vand, 

hvilket kan være en ulempe ved græsning i højmose miljøer. Der blev også talt om en høj 

grad af hensyn til den eksisterende natur og arter derude. Inden for friluftsliv blev der 

bl.a. spurgt ind til handicapvenlige stier (eller stier til gangbesværede), og at der var 

behov for en drøftelse af dette. 

 

Punkt 6.  

Naturstyrelsen gennemgik den overordnede tidsplan for de 10 naturnationalparker, hvor 

Draved hører til (se også slide i præsentation, bilag B). Det blev i den forbindelse 

fremhævet, at Naturstyrelsen ønsker at have et udkast til projektbeskrivelse klar ved 

udgangen af året, og at denne sensommer og efterår derfor er helt afgørende for indholdet 

og bestyrelsens arbejde.  

Formanden bemærkede, at der med referatet vil blive udsendt en række temaer til 

drøftelse på kommende møder, samt nogle mødedatoer, og at bestyrelsen vil forholde sig 

til den tidsmæssige korte første fase, som den skal agere i. 

 

Punkt 7. 

På grund af tidsplanen for udarbejdelse af udkast til projektbeskrivelse inden udgangen af 

året, foreslås det at afholde to møder i henholdsvis september og oktober, samt et muligt 

opsamlingsmøde i november måned, når Naturstyrelsen har lavet første kladde til en 

projektbeskrivelse. Mødet kan aflyses, hvis der ikke er behov for det. Datoer til de tre 

møder fremgår herunder: 

 

 Onsdag d. 2. oktober kl 15-18. Mødested skovridervej 3, 6510 Gram. 

 Onsdag d. 23. oktober kl. 15-18. Mødested Dravedhus, Tinggårdsvej 1, 6240 

Løgumkloster. 

 Onsdag d. 6. november kl 15-18. Mødested skovridervej 3, 6510 Gram. 

 

Bilag til 1. bestyrelsesmøde 

- Vedlagt som bilag er de to præsentationer fra formanden (bilag A) og fra 

Naturstyrelsen Vadehavet (bilag B).  

- Vedlagt som bilag C er oversigt over bestyrelsesmedlemmer med mailadresser og 

telefonnumre. På mødet tilkendegav alle deltagende, at de er indforståede med at 

deres oplysninger fremgår af listen. Manglende telefonnumre og tilladelse til at 

bringe dem indhentes hurtigst muligt. 

 

Yderligere information 

Bus med fælles transport til konference for bestyrelsesmedlemmer i Horsens d. 5. 

september kører fra Skovridervej 3, 6510 Gram d. 5.9 kl 7.30. Der forventes hjemkomst 

samme sted kl. 17.45. 

http://www.kyst.dk/
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Temaer til de næste to møder: 

 

d. 2.10 NATUR 

A. Hegn og veje, trafiksikkerhed. 

B. Dyr som skal gå i indhegningen (lavt hegn). 

C. Tiltag for hydrologi i området. 

D. Hensyn til eksisterende natur. 

 

d. 23.10 FRILUFTSLIV 

A. Port til naturnationalparken 

B. Faciliteter (fugletårne, sheltere mm) 

C. Vandreruter 

D. Formidling 
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